
Dierenartsen en KSF dierenartsen onderzoek 

Vorig jaar heb ik aangegeven in de Kamerbrief (29683 nr. 252) dat ik uw Kamer zou informeren over 
gesprekken die ik voer met de beroepsverenigingen voor dierenartsen over de uitkomsten van het 
KSF-rapport dierenartsen ‘Onderzoek naar kritische succesfactoren voor een laag antibiotica 
voorschrijfpatroon van dierenartsen’1. De uitkomsten van dit onderzoek, gebaseerd op gegevens uit 
de periode 2014-2016, geven inzicht in gedragsaspecten en persoonsgebonden factoren die 
belangrijk zijn bij het voorschrijfgedrag van en door dierenartsen bij de toepassing van antibiotica. Ze 
geven aanleiding voor aanvullend beleid gericht op dierenartsen waar verhoogde inzet van 
antibiotica geconstateerd wordt.  

Sinds 2014 is voor dierenartsen een veterinaire benchmarkindicator (VBI) beschikbaar die hun 
voorschrijfpatroon inzichtelijk maakt. Deze VBI beschreef de kans dat een bedrijf waarvoor de 
dierenarts verantwoordelijk is in het actiegebied valt door een te hoog antibioticumgebruik. Nu een 
aanzienlijk aantal bedrijven niet of nauwelijks meer antibiotica gebruikt, is deze methode minder 
geschikt geworden voor het verder verlagen van het antibioticumgebruik. De SDa heeft daarom per 
2021 een nieuwe benchmarksystematiek voor dierenartsen geïntroduceerd waarmee beter inzicht 
wordt gegeven in het voorschrijfpatroon van dierenartsen in een specifieke sector. De nieuwe VBI is 
gebaseerd op dierdagdoseringen, vergelijkbaar met de systematiek van veehouderijbedrijven.  

De Stichting Geborgde Dierenarts, het kwaliteitssysteem voor dierenartsen werkzaam in de 
landbouwhuisdierensector, heeft een VBI verbetertraject voor dierenartsen met een VBI boven de 
actiewaarde. Dit is een inspanningsverplichting om de VBI te verlagen door acties te ondernemen die 
zijn beschreven in het VBI verbetertraject. De beroepsverenigingen hebben aangegeven dat zij dit 
jaar het VBI verbetertraject voor dierenartsen met een hoog voorschrijfgedrag kritisch bekijken. 
Hierin wordt de mogelijkheid van een verplicht nascholingselement en intervisie meegenomen. De 
beroepsverenigingen streven er naar het VBI-verbetertraject aan te scherpen en per 2022 op grond 
van de nieuwe benchmarksystematiek te implementeren.  

Een conclusie uit het KSF-rapport dierenartsen is dat er duidelijke verschillen in voorschrijfpatronen 
tussen dierenartsenpraktijken bestaan en dat het voorschrijfpatroon van dierenartsen binnen een 
praktijk soms minder verschilt dan tussen praktijken. De dierenartsenpraktijk heeft daarmee een 
relatief grote invloed op het voorschrijfpatroon van dierenartsen. In het rapport wordt aanbevolen 
dat dierenartsen onderling in gesprek gaan over het voorschrijfbeleid en de verschillen tussen 
praktijken. De beroepsverenigingen hebben deze aanbeveling  opgepakt en onderzoeken momenteel 
de mogelijkheden daarvoor.  

Ook wordt in het rapport aanbevolen nader onderzoek te laten uitvoeren naar factoren die een rol 
spelen bij de verschillen tussen praktijken. In 2022 wordt gestart met intervisie-pilots tussen 
praktijken. Deze pilots geven de mogelijkheid om in gesprek te gaan over de verschillen tussen 
praktijken en factoren te onderzoeken die deze verschillen beïnvloeden. Ik heb hiervoor financiële 
ondersteuning aangeboden, zoals bij de sectorale pilot in de veehouderijsectoren, omdat ik het 
versterken van de positie van de dierenarts in het maatschappelijke belang belangrijk vind, zowel 
voor diergezondheid als voor de volksgezondheid door verdere reductie van het gebruik van 
antibiotica. Tevens heb ik ondersteuning aangeboden voor onderzoek naar de achterliggende 
factoren die ten grondslag liggen aan de verschillen tussen dierenartsenpraktijken en of dit anno 
2021 nog steeds zo is.   

                                                             
1 https://www.uu.nl/sites/default/files/KSF%20dierenartsen%20rapportage%20incl%20erratum%2016-02-
2021.pdf  



De beroepsverenigingen hebben aangegeven dat zij gaan meewerken aan het breed verspreiden van 
bestaande kennis over kritische succesfactoren voor terughoudend antibioticumgebruik en goede 
ervaringen van individuele veehouders en dierenartsen, zoals in het KSF-rapport wordt aanbevolen. 

De SDa geeft aan dat sectoren in nauwe afstemming met dierenartsen, specifiek beleid zouden 
moeten ontwikkelen om het antibioticumgebruik verder te verlagen. Dierenartsen zijn hierover in 
gesprek met de sectoren. Dierenartsen hebben een belangrijke rol in deze sectorale plannen van 
aanpak voor hooggebruikende bedrijven, zoals ook besproken is bij de paragrafen van de 
diersectoren. Bij pilots in de kalkoen-, kalver- en varkenssector werken veehouders, dierenartsen en 
adviseurs samen in een team. Dit is in lijn met de aanbeveling die in het KSF-rapport wordt gedaan 
om veterinaire adviezen beter af te stemmen met overige erfbetreders. Ik verwacht van dierenartsen 
een hoge mate van inzet bij de aanpak van hooggebruikende bedrijven.   

In het KSF-rapport dierenartsen wordt aanbevolen om de huidige invulling van de professionele rol 
en positie van de dierenarts te evalueren tegen het licht van de gewenste professionele rol en positie 
van de dierenarts. In de afgelopen jaren hebben zich meerdere ontwikkelingen voorgedaan die van 
invloed zijn op de rol en positie van de dierenarts. Het werk is in complexiteit toegenomen en dit 
stelt de dierenarts voor nieuwe opgaves. In opdracht van mijn ministerie wordt een onderzoeksopzet 
uitgewerkt over de rol en positie van de dierenarts en de wijze waarop de kwaliteit van de 
diergeneeskundige beroepsuitoefening wordt geborgd en toekomstgericht versterkt kan worden. 
LNV is hierover in contact met de beroepsorganisaties en de Faculteit Diergeneeskunde. Over de 
uitkomsten van het onderzoek zal ik u later informeren. 

 


